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Christina Nukala-Pengel, kommunstyrelsens ordförande                                      
 

Ärendets §-nummer Ärende                                                                                                                    

 

Denna möteskallelse har anslagits på elektroniska anslagstavlan den 26.02.2025 

Intygar 

 ________________________________________  

Andreas Johansson, kommundirektör 

Innehåll 
Kst § 19 Sammanträdets laglighet och beslutsförhet 
Kst § 20 Val av två protokollsjusterare 
Kst § 21 Godkännande och eventuell komplettering av föredragningslistan 
Kst § 22 Delgivningsärenden 
Kst § 23 Ta del av protokoll 
Kst § 24 Granskning och övervakning av kommunfullmäktiges beslut 
Kst § 25 Förslag till nytt samarbetsavtal Medborgarinstitutet, Mariehamns stad 
Kst § 26 Redovisning av revisionskostnader 
Kst § 27 Begäran om synpunkter på utvärderingsrapporten av landskapsandelssystemet, ÅLR 
Kst § 28 Remiss ÅLR, jordförvärvsärende, Klingberg 
Kst § 29 Remiss ÅLR, lagförslag om ändringar av klientavgifter inom socialvården 
Kst § 30 Nominering till utmärkelsetecken, fars dag 
Kst § 31 Begäran om synpunkter på betänkande om revidering av kommunallagen, ÅLR 
Kst § 32 Remiss ÅLR, jordförvärvsärende, Ålands telekommunikation Ab 
Kst § 33 Tilläggsbudget 1, Överföring av investeringsanslag i investeringsbudget 2024 till budget 
2025 
Kst § 34 Tilläggsbudget 2, omdisponering i investeringsbudgeten, BTN 
Kst § 35 Officiell förfrågan till Saltviks kommun, ON 
Kst § 36 Verksamhetsmål 2025, utreda effekterna av ett utträde ur Medis 
Kst § 37 Diskussion om lokalfrågorna beträffande KST och den kommunala tankesmedjan 
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Organ  Sammanträdesdatum 
Kommunstyrelsen 05.03.2025 

 

 

Protokolljusterarnas signaturer Utdragets riktighet bestyrker 

Kst § 19 Sammanträdets laglighet och beslutsförhet 

05.03.2025 Enligt kommunens förvaltningsstadga 72 § håller varje organ sina sammanträden 

vid de tidpunkter och på de platser som de beslutar. Under mandatperioden 2024-

2027 kommer kommunstyrelsen sammanträda vid behov på onsdagar klockan 

18:30. Kommunstyrelsens sammanträden hålls på kommunkansliet i Sund. Enligt 

KomL 23 § 2 mom. är kommunstyrelsen beslutsför då minst hälften av ledamöterna 

är närvarande. Enligt kommunens förvaltningsstadga § 74 tillställs ledamöterna 

skriftlig kallelse minst 4 dagar före sammanträdet. 

 

 Kommundirektörens förslag: 

Kommunstyrelsen torde konstatera sammanträdet vara instruktionsenligt samman-

kallat och beslutfört. 

 

Beslut: 

Sammanträdet konstateras lagenligt sammankallat samt beslutfört. 

-------------------- 

Kst § 20 Val av två protokollsjusterare 

05.03.2025 Enligt kommunens förvaltningsstadga § 86 skall protokollet på tid som kommun-

styrelsen bestämt justeras på det sätt som organet beslutar. Enligt tidigare praxis har 

kommunstyrelsen för varje protokoll utsett två protokolljusterare. 

 

Kommundirektörens förslag: 

I tur att justera protokollet är Klas-Göran Lönnblad och Lars-Johan Mattsson. Pro-

tokollet justeras direkt efter mötet. 

 

Beslut: 

Protokollet justeras av Klas-Göran Lönnblad och Lars-Johan Mattsson. Protokollet 

justeras den 6e mars. 

-------------------- 

Kst § 21 Godkännande och eventuell komplettering av föredragningslistan      

05.03.2025 Beslut: 

Föredragningslistan kompletteras med ett diskussionsärende: 

- § 37 Diskussion om lokalfrågorna beträffande KST och tankesmedjan. 

---------------------   
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Organ  Sammanträdesdatum 
Kommunstyrelsen 05.03.2025 

 

 

Protokolljusterarnas signaturer Utdragets riktighet bestyrker 

Kst § 22 Delgivningsärenden 

05.03.2025 Kommunstyrelsen för kännedom meddelas följande: 

1. Kommundirektörens rapport. 

2. Inlämnat besvär till ÅFD med Keva som motpart. 

3. Löneräkningsfunktionen. 

 

 Kommundirektörens förslag: 

Kommunstyrelsen tecknar ovanstående delgivningar till kännedom. 

  

Beslut: 

Delgivningsärendena antecknas till kännedom. 

-------------------- 

 

Kst § 23 Ta del av protokoll 

05.03.2025  

Kommunstyrelsen tar del av följande protokoll: 

1. Byggnadstekniska nämnden, BTN 1,  

2. Utbildningsnämnden, inget möte sedan UN 2 (2024), 

3. Omsorgsnämnden, ON 1, 

4. Oasen kf, förbundsstyrelsen 1, förbundsstyrelsen 2,  

5. Kommunernas socialtjänst kf, förbundsstyrelsen 1, förbundsstyrelsen 2,  

6. Ålands kommunförbund, inget möte sedan förbundsstämma 2 (2024),  

7. Norra Ålands utbildningsdistrikt kf,, inget möte under 2025,   

8. Ålands räddningsmyndighet, ÅLRM 1,  

9. Gemensamma lantbruksnämnden, inget möte sedan LN 2 (2024), 

10. Gemensamt äldreråd, äldreråd 1,  

 

Kommundirektörens förslag: 

Kommunstyrelsen tecknar ovanstående protokoll till kännedom. 

 

Beslut: 

Protokollen antecknas till kännedom. 

-------------------- 

 

 

  

https://www.sund.ax/sites/default/files/attachments/protocol/BTN12025Su6.2.2024.pdf
https://www.sund.ax/sites/default/files/attachments/protocol/OMNProtokollnr113.2.2025.pdf
https://www.oasen.ax/sites/default/files/2025-01/fst-1-140102025.pdf
https://www.oasen.ax/sites/default/files/2025-02/protokoll-fst-2-6.2.2025.pdf
https://www.kst.ax/sites/default/files/attachments/protocol/Fst%201-%2021.1.2025%20%C2%A7%C2%A7%201-15.pdf
https://www.kst.ax/sites/default/files/attachments/protocol/Fst%202-%2011.2.2025%20%C2%A7%C2%A7%2016-28.pdf
https://jomala-publicering.triplancloud.fi/ktwebscr/fileshow?doctype=3&docid=4823
https://www.vardo.ax/sites/default/files/attachments/protocol/protokoll_aldrerad_1_2025_korrigerat.pdf
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Organ  Sammanträdesdatum 
Kommunstyrelsen 05.03.2025 

 

 

Protokolljusterarnas signaturer Utdragets riktighet bestyrker 

Kst § 24 Granskning och övervakning av kommunfullmäktiges beslut 

05.03.2025  

Enligt kommunallagen för landskapet Åland, 49 §, 3 mom.  

Styrelsen skall bereda och verkställa fullmäktiges beslut samt övervaka att besluten 

är lagliga, utom i ärenden som rör fullmäktiges inre organisation samt val av sty-

relse och revisorer. 

https://www.regeringen.ax/alandsk-lagstiftning/alex/199773#pr_7_kap_styrel-

sen_49_p__uppgifter 

 

Protokoll från kommunfullmäktiges sammanträde nummer 1 kan läsas här. 

 

 Kommundirektörens förslag:  

Kommunstyrelsen konstaterar att kommunfullmäktiges beslut är lagliga och att de 

kan verkställas. 

 

Beslut: 

Kommunstyrelsen konstaterar att kommunfullmäktiges beslut är lagliga och att de 

kan verkställas. 

-------------------- 

  

https://www.regeringen.ax/alandsk-lagstiftning/alex/199773#pr_7_kap_styrelsen_49_p__uppgifter
https://www.regeringen.ax/alandsk-lagstiftning/alex/199773#pr_7_kap_styrelsen_49_p__uppgifter
https://www.sund.ax/sites/default/files/attachments/protocol/KF1180225Protokoll.pdf
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Organ  Sammanträdesdatum 
Kommunstyrelsen 05.03.2025 

 

 

Protokolljusterarnas signaturer Utdragets riktighet bestyrker 

Kst § 25 Förslag till nytt samarbetsavtal Medborgarinstitutet, Mariehamns stad  

Kst, § 184 

27.11.2024 

 Bildningsnämnden i Mariehamns stad har berett och skickat ut förslag till nytt sam-

arbetsavtal för Medborgarinstitutet (Medis). Förslaget är utskickat till övriga kom-

muner för utlåtanden. Synpunkterna ska vara inne senast 11.12.2024. 

 

 Det finns inga större problem med avtalsförslaget i sig utan kommundirektören är 

beredd att förorda att avtalet skrivs under. Det stora problemet är istället att verk-

samheten är alldeles för dyr. Ålands landskapsregering ersätter 40% av 7 500 

undervisningstimmar (UT) som uppskattas kosta 67,50 € per timme. 

 Den verkliga kostnaden per undervisningstimme är 139,33 € (842 531,26 € kom-

munandel + 202 500 finansiering ÅLR / 7 500 UT). För att sätta detta i perspektiv 

så är det i stort sett samma kostnad som det kostar att driva Tallgårdens verksamhet 

en timme (inklusive all personal, fastigheten, köket dvs. allt). Detta indikerar att det 

finns omständigheter inom Medis som kraftigt fördyrar dess verksamhet. Det är 

dock omöjligt för kommundirektören att veta vilka omständigheter detta är ef-

tersom insynen är begränsad. Enligt den uppskattade tabellen så debiteras Sunds 

kommun 226,58 UT per år. 

 

 Paragraf 5 i avtalsförslaget stipulerar: ”Kommunens och stadens invånare har rätt 

att anmäla sitt intresse till vilken kurs som helst. Personer som inte har hemkom-

mun på Åland har rätt att delta i kurser till ett förhöjt kurspris.” 

 

 Paragraf 5 borde kunna omformuleras så att den har följande lydelse: ”Kommunens 

och stadens invånare har rätt att anmäla sitt intresse till vilken kurs som helst. Per-

soner som inte har hemkommun på Åland eller har hemkommun i en icke Medis-

ansluten kommun, har rätt att delta i kurser till ett förhöjt kurspris.” 

  

 Kommundirektörens förslag:  

 Kommunstyrelsen lämnar förslaget att paragraf 5 omformuleras till följande ly-

delse: 

 ”Kommunens och stadens invånare har rätt att anmäla sitt intresse till vilken kurs 

som helst. Personer som inte har hemkommun på Åland eller har hemkommun i en 

icke Medis-ansluten kommun, har rätt att delta i kurser till ett förhöjt kurspris.” 

 

Beslut: 

Enligt förslag. 

-------------------- 

Kst bilaga nr 4 / 27.11.2024 

-------------------- 
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Organ  Sammanträdesdatum 
Kommunstyrelsen 05.03.2025 

 

 

Protokolljusterarnas signaturer Utdragets riktighet bestyrker 

Kst, § 25 

05.03.2025 

Bildningsnämnden i Mariehamns stad behandlade ärendet på nytt 22.01.2025, § 2. 

Nedan följer ett urklipp i nämndens beredning/behandling: 

”Sund och Eckerö kommun har föreslagit en ändring i paragraf 5. Den nuvarande 

formuleringen luder: ”Kommunens och stadens invånare har rätt att anmäla sitt 

intresse till vilken kurs som helst. Personer som inte har hemkommun på Åland har 

rätt att delta i kurser till ett förhöjt kurspris”. 

Förslaget till omskrivning är: ”Kommunens och stadens invånare har rätt att an-

mäla sitt intresse till vilken kurs som helst. Personer som inte har hemkommun på 

Åland eller har hemkommun i en icke Medis ansluten kommun, har rätt att delta i 

kurser till ett förhöjt kurspris”. 

 

Förvaltningen anser att en kommuninvånare i en kommun på Åland har rätt att 

delta i vilken kurs som helst enbart om invånarens kommun är en Medis ansluten 

kommun. Detta grundar sig på Landskapslag (1993:75) om medborgarinstitut, 

fjärde kapitlet andra momentets text: ”Om en kommun är huvudman för ett med-

borgarinstitut och även andra kommuner utnyttjar dess tjänster, är de kommunerna 

skyldiga att betala den andel av medborgarinstitutets driftskostnader som hänför 

sig till kommunen”.” 

 

Ovanstående behandling kräver en kommentar. Bildningsnämndens tolkning är en 

allt för hård tolkning av lagtexten. Bildningsnämnden likställer kommun med kom-

muninvånare, vilket inte är samma sak. Lagen ger därmed utrymme för Medis att 

tillhandahålla ex. kurser för alla människor oavsett vilken kommun personen är 

skriven i. Det är som tidigare konstaterats fritt för alla personer som INTE bor på 

Åland att delta i nuvarande kursutbud UTAN en förhöjd avgift. Detta torde inte hel-

ler vara möjligt om bildningsnämnden står fast vid sin strikta tolkning av lagtexten. 

 

Hur som helst med detta. Avtalsförslaget är detsamma som tidigare diskuterats med 

några smärre justeringar. Diskussionen huruvida Sund ska fortsätta delfinansiera 

Medis kommer att beslutas under hösten. Även det nya avtalsförslaget innebär 

samma uppsägningstid som det nu gällande. Eftersom det i övrigt inte finns några 

invändningar mot att ingå det nya avtalet så föreslår kommundirektören att avtals-

förslaget kan undertecknas. 

 

Kommundirektörens förslag:  

 Kommunstyrelsen beslutar att underteckna avtalsförslaget. 

 

Beslut: 

Kommunstyrelsen beslutar att underteckna avtalsförslaget. 

-------------------- 

Kst bilaga nr 1 / 05.03.2025 

-------------------- 

 

  



 SUNDS KOMMUN SAMMANTRÄDESPROTOKOLL sida 8 

 

 
Organ  Sammanträdesdatum 
Kommunstyrelsen 05.03.2025 

 

 

Protokolljusterarnas signaturer Utdragets riktighet bestyrker 

Kst § 26 Redovisning av revisionskostnader 

05.03.2025 

Sunds kommun har anlitat BDO Audiator Oy som yrkesrevisor för kommunen samt 

två förtroendemanna-revisorer. Nedanstående redovisning berör uteslutande yrkes-

revisionen. 

 

Det finns inget avtal mellan BDO och Sunds kommun utan kommunen har haft 

BDO som revisor så länge som förvaltningen minns och det har skett av hävd och 

utan upphandling eller konkurrensutsättning. 

 

Kostnaderna ser ut som följer: 

 
 

Jämförelsevis så betalar Sunds kommun en högre kostnad för yrkesrevision än vad 

andra jämförbara kommuner. Detta kan hänföra sig till att kommunen ej har kon-

kurrensutsatt den här verksamheten samt att det ej finns något avtal. Kostnaderna 

per timme eller per dygn är högre för vår del, samt så verkar revideringen av Sunds 

kommuns bokslut ta längre tid än andra jämförbara kommuner. Nivån för andra 

jämförbara kommuner ligger nära kostnaden för år 2021. Att kostnaderna ökat nå-

got sedan 2021 är rimligt med tanke på den allmänna kostnadsökningen men kost-

naden bör ligga kring 4 000 € enligt kommundirektören. 

 

Kommunfullmäktige har den 23.01.2024, § 8 beslutat följande: 

”Kommunfullmäktige beslutade utse följande revisorer för perioden 2024-2017: 

Pontus Nikula, ordinarie,  Petter Johansson, ersättare, 

Carina Blomqvist, ordinarie Ann Carlsson, ersättare 

BDO Audiator Oy utses som officiellt revisorssamfund.” 

 

Att utse revisorer är något som görs av kommunfullmäktige och eftersom kommun-

direktör och kommunstyrelse är de som primärt granskas av revisionen så bör ej nå-

got konkret beslutsförslag ges utan ovanstående information delges kommunfull-

mäktige för kännedom. 

 

Kommundirektörens förslag: 

Kommunfullmäktige tar del av kommundirektörens redogörelse och för densamma 

till kommunfullmäktige för kännedom. 

 

Beslut: 

Kommunstyrelsen rekommenderar att kommunfullmäktige ska konkurrensutsätta 

revisionstjänsterna. 

-------------------- 

 

 

  

Revision 2019 2020 2021 2022 2023 2024 Budget 2025

Kostnad 4 053,73 €- 5 540,00 €- 3 509,84 €- 1 684,96 €- 6 926,81 €- 7 888,85 €- 7 000,00 €-   
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Protokolljusterarnas signaturer Utdragets riktighet bestyrker 

Kst § 27 Begäran om synpunkter på utvärderingsrapporten av landskapsandelssyste-

met, ÅLR 

05.03.2025 

”Utvärdering av landskapsandelssystemet, begäran om synpunkter på utvärde-

ringsrapporten. 

 

Processen utvärdering av landskapsandelssystemet har bestått av 

1. Kommunerna fått ge sina synpunkter på nu gällande system, svaren samlades in 

under sensommaren 2024. 

2. En extern utvärdering har gjorts under hösten 2024, presenterades på öppen 

presentation på LR 16.01.2025 

 

Nu följer steg 3, sista steget av utvärderingen är att kommunerna får ge sina syn-

punkter på själva utvärderingsrapporten.  

 

På basen av dessa tre huvudpunkter inom utvärderingsprocessen följer beslut om 

fortsättningen, och eventuella förändringar av systemet. 

 

I remissen, vänligen svara åtminstone på följande frågor: 

1. Allmänna synpunkter på utvärderingsrapporten 

2. Behövs en fullständig översyn av landskapsandelssystemet? 

 

Remisstid: Vänligen skicka in era svar direkt till registratorn under ärendet "ÅLR 

2025/546", senast fredagen den 21a mars.” 

 

Sunds kommun har tidigare yttrat sig gällande landskapsandelssystemet, se bilaga 

2.1. Många av de synpunkter som Sunds kommun fört fram genom åren har även 

utredarna tagit fasta på, vilket är glädjande. Nu står förhoppningen till att lagstifta-

ren också beaktar dessa synpunkter. 

 

Allmänna synpunkter på rapporten 

Sammanfattningsvis framgår att utredarna föreslår följande förändringar (kommen-

teras nedan): 

1. Skattekompletteringen bör inte bygga på ett femårigt genomsnitt.  

2. Fördela kompensationer för grund- och reseavdrag lika per invånare. 

3. Inom KST överväga en finansieringsmodell som åtminstone tar hänsyn till att 

skattekraften utjämnas. 

4. Vad gäller kostnadsutjämningen är rekommendationen att den utformas så att 

kommuner med en gynnsam struktur betalar en avgift och att kommuner med en 

ogynnsam struktur får ett bidrag. Nuvarande kostnadsutjämning är kraftigt be-

gränsad via de ersättningsgrader som används i beräkningen av landskapsande-

lar för barnomsorg, grundskola och äldreomsorg. Dessutom är ersättningsgra-

derna olika, vilket inte heller förefallet ha någon koppling till målet om likvär-

diga förutsättningar. Även marginaleffekterna vid in- och utflyttning påverkas 

på ett olyckligt sätt av nuvarande system. 
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Organ  Sammanträdesdatum 
Kommunstyrelsen 05.03.2025 

 

 

Protokolljusterarnas signaturer Utdragets riktighet bestyrker 

5. Det finns ingen tydlig motivering vare sig till [skärgårdstilläggets] storlek eller 

varför det utgår för just dessa verksamheter. Det finns även stora kostnadsskill-

nader för övriga kostnader som förefaller ha ett tydligt samband med kommu-

nens folkmängd. […] Analysen av kostnadsskillnaderna mellan kommunerna 

ger viss vägledning om t.ex. merkostnaderna för skalnackdelar. Vi menar att en 

fortsatt analys måste fokusera på skalnackdelar och skärgårdsfaktorn. […] En 

utjämning måste till sin natur också vara normativ. 

6. Det skulle behövas en ekonomisk regleringsmekanism mellan landskapet och 

kommunerna. Det följer delvis automatiskt av förslaget om en kostnadsutjäm-

ning som bygger på bidrag och avgift. Det skulle frigöra ekonomiska resurser 

som skulle kunna bli ett bidrag som är lika stort per invånare till kommunerna.  

 

Givet att kommunerna ska ha likvärdiga förutsättningar att producera den lagstad-

gade servicen, samt att det inte går att bedöma vilka effekter för enskilda kommu-

ner som ovanstående förslag har samt att alla torde vilja ha ett så logiskt system 

som möjligt så har kommundirektören kommit fram till nedanstående kommentarer 

på utredarnas synpunkter: 

1. Förslaget omfattas, gör att utjämningen sker mer i realtid. 

2. Förslaget omfattas ej. Detta är ett tankefel. Skattekompensationerna är olika per 

invånare för kommunerna eftersom avdragen slår helt olika. Exempelvis är re-

sekostnadsavdragen högre per invånare i Sunds kommun än exempelvis Marie-

hamns stad eftersom Sundsbor pendlar till Mariehamn på jobb och inte tvärt 

om. 

3. Kommenteras ej eftersom detta ligger utanför landskapsandelssystemet. 

4. Förslaget omfattas eftersom det korrigerar en opåverkbar skillnad. 

5. Förslaget omfattas. Idag är endast skärgårdskommunerna ”särbehandlade” från 

övriga. Som framgår i själva rapporten så likställs Lumparland idag med exem-

pelvis Mariehamns stad vilket ej är rimligt. 

6. Förslaget omfattas inte. Detta vore ytterligare ett steg bort från den så kallade 

finansieringsprincipen och ökar skönsmässigheten för vilken nivå som Lag-

tinget/Landsskapsregeringen borde ersätta kommunerna för att kommunerna 

följer lag och producerar den service som lagen förutsätter. 

 

Ytterligare allmänna synpunkter på rapporten 

7. Gällande skattekompletteringen (inkomstutjämningen) så finns den för att ut-

jämna opåverkbara skillnader i skattekraft mellan kommunerna. Givet detta så 

bör även fastighetsskattebasen ingå som en kompletterande faktor då den är i 

princip opåverkbar för kommunerna. 

8. Det är viktigt att minnas att Landskapsandelssystemets syfte är att Lagtinget 

skall ta sin del av de kostnader som genom lag påförs kommunerna enligt den 

så kallade finansieringsprincipen.  

9. Basbeloppen borde följas upp årligen på basen av de senast fastställda bokslu-

ten. Eftersom kommunerna varje år rapporterar in bokslut så finns det inget skäl 

till att använda ett prisindex (KPI) istället för faktiska bokslut. Detta innebär 

även att ÅLR ej behöver korrigera i systemet varje gång en lagstadgad service 

utvidgas inom ett befintligt område, exempelvis inom barnomsorgen. Denna 

synpunkt återfinns även i rapporten. 



 SUNDS KOMMUN SAMMANTRÄDESPROTOKOLL sida 11 

 

 
Organ  Sammanträdesdatum 
Kommunstyrelsen 05.03.2025 

 

 

Protokolljusterarnas signaturer Utdragets riktighet bestyrker 

10. Ersättningsgraderna borde vara samma för alla landskapsandelar. Det finns 

ingen logik att exempelvis äldreomsorgen ska ha en ersättningsnivå på 12,5 % 

och att träningsundervisningen ska ha en ersättningsgrad om 100 %. Olika er-

sättningsnivåer utjämnar ej kostnadsskillnader mellan kommuner utan det för-

stärker snarare skillnader. Alla lagstadgade uppgifter borde per definition vara 

lika viktiga. Grundskola är ej viktigare än äldreomsorg och specialomsorg, vil-

ket dock ersättningsgraderna nu ger vid handen. Denna synpunkt återfinns även 

i rapporten. 

11. Vidare så borde ersättningsgraden vara 50 % för alla landskapsandelar för att 

garantera att lagstiftaren tar hälften av de kostnader som påförs kommunerna 

genom lag.  

12. Det är belagt att skärgårdskommunerna har den dyraste serviceproduktionen 

och att landsbygden har dyrare serviceproduktion jämfört med staden. Det är 

motiverat att de ”överkostnader” som uppstår på grund av opåverkbara skillna-

der så som exempelvis geografiskt läge beaktas i syfte att uppnå målsättning 1: 

”Landskapsandelssystemet ska ge kommunerna möjlighet att tillhandahålla 

lagstadgad basservice. Målet nås genom inkomst- och kostnadsutjämning.” 

Denna synpunkt återfinns även i rapporten. 

13. Det finns lagstadgade uppgiftsområden där kommunerna i dagens läge ej erhål-

ler någon ersättning alls och där verksamheten ej kan finansieras genom avgifts-

intäkter. Exempelvis; integration, byggnadsinspektion, befolkningsskydd och 

brand- och räddningsverksamhet. Denna synpunkt återfinns även i rapporten. 

14. Landskapsandelssystemet ersätter nettodriftskostnader, dvs kostnader minus 

verksamhetsintäkter. Om kommunerna ges möjlighet att antingen öka verksam-

heternas intäkter, eller minska verksamheternas kostnader så skulle både kom-

munernas nettodriftkostnader och därmed ÅLRs kostnader för landskapsandels-

systemet minska. För att möjliggöra detta behöver lagstiftningen öppnas upp 

och detaljregleringar tas bort. 

15. Att inför varje år utgå från historiska nettodriftskostnader istället för att index-

era basbeloppen med konsumentprisindex (KPI) skulle innebära att kommu-

nerna ersätts för sin serviceproduktion med två års eftersläpning, vilket var fal-

let inom exempelvis specialomsorgen i det gamla landskapsandelssystemet. Det 

skulle öka transparensen och acceptansen för landskapsandelssystemet såväl 

bland allmänhet, media, politiker och tjänstemän. Det skulle dessutom leda till 

att varje kommun kan jämföra sig med det åländska snittet/normkostnaden och 

på det sättet veta i vilka lagstadgade uppgiftsområden som det finns effektive-

ringsmöjligheter. 

 

Kommundirektörens förslag: 

Kommunstyrelsen föreslår inför kommunfullmäktige att kommunfullmäktige 

lämnar följande svar på de ställda frågorna: 

1. De allmänna synpunkterna på rapporten framgår av ovanstående beredning. 

2. Någon fullständig översyn av landskapsandelssystemet behövs ej utan det är 

fullgott att beakta de allmänna synpunkterna samt konsulternas förslag till för-

bättringar av systemet. 
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Beslut: 

Kommunstyrelsen beslutar enligt förslag. 

-------------------- 

Kst bilaga nr 2.1 och 2.2 / 05.03.2025 

-------------------- 
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Kst § 28 Remiss ÅLR, jordförvärvsärende, Klingberg 

05.03.2025 

Länk till LL (2003:68) om jordförvärvsrätt och jordförvärvstillstånd. 

Länk till LF (2003:70) om jordförvärvstillstånd. 

 

Ålands landskapsregering (ÅLR) inbegär härmed Sunds kommuns utlåtande över 

Klingbergs ansökan om rätt att förvärva och besitta fast egendom. Utlåtandet bör 

vara LR till handa den 28 februari 2025. 

 

Landskapslag (2003:68) om jordförvärvsrätt och jordförvärvstillstånd 

12 §.  Fysiska personer 

Fysiska personer som inte har jordförvärvsrätt med stöd av 2 kap. eller jordförvärv-

slagen för Åland kan, efter prövning i varje enskilt fall, beviljas jordförvärvstill-

stånd av [landskapsstyrelsen]. Vid prövningen bör [landskapsstyrelsen] beakta 

bland annat sökandens anknytning till landskapet Åland och avsikt att fast bosätta 

sig i landskapet samt markområdets storlek, beskaffenhet och användningsändamål. 

Jordförvärvstillstånd som avses i 1 mom. kan förenas med villkor på det sätt som 

bestäms i 8 § jordförvärvslagen för Åland. 

 

Landskapsförordning (2003:70) om jordförvärvstillstånd 

4 §. Grunder för att fysiska personer skall få jordförvärvstillstånd 

 

[Landskapsstyrelsen] beviljar jordförvärvstillstånd för fysiska personer i enlighet 

med vad som föreskrivs i 12 § landskapslagen om jordförvärvsrätt och jordför-

värvstillstånd. 

 

Om det inte finns särskilda skäl däremot skall jordförvärvstillstånd beviljas när för-

utsättningarna i någon av följande punkter är uppfyllda: 

[...] 

 

1) Sökanden är född i landskapet Åland och har bott i landskapet Åland till cirka 12 

års ålder. Alternativt har sökanden bott i landskapet Åland så länge att den aktiva, 

medvetna uppväxttiden infallit medan sökanden bott i landskapet. Markområdet 

och sökandens tidigare markinnehav understiger tillsammans 4.000 m2. Marken ut-

görs inte av ett attraktivt eller känsligt strandområde. 

 

Kommundirektörens förslag: 

Kommunstyrelsen konstaterar att den närmaste förutsättningen för att bevilja åter-

finns i LF (2003:70), 4 §, punkt 1. Dock är det svårbedömt huruvida marken utgörs 

av ett attraktivt eller känsligt strandområde då det är ett vattenområde som förvär-

vas. 

 

Beslut: 

Förslaget godkänns. 

-------------------- 

Kst bilaga nr 3 / 05.03.2025 

--------------------  

https://www.regeringen.ax/alandsk-lagstiftning/alex/200368
https://www.regeringen.ax/alandsk-lagstiftning/alex/200370
https://www.regeringen.ax/alandsk-lagstiftning/alex/19757
https://www.regeringen.ax/alandsk-lagstiftning/alex/19757
https://www.regeringen.ax/alandsk-lagstiftning/alex/19757
https://www.regeringen.ax/alandsk-lagstiftning/alex/200368
https://www.regeringen.ax/alandsk-lagstiftning/alex/200368
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Kst § 29 Remiss ÅLR, lagförslag om ändringar av klientavgifter inom socialvården 

05.03.2025 

Lagberedningen bereder Sunds kommun möjlighet att inkomma med ett yttrande 

över ett utkast till lagförslag rörande ändringar av klientavgifter inom socialvården. 

 

Yttrandet behöver vara tillhanda senast 14 mars. 

 

”Landskapsregeringen föreslår att lagtinget ska anta en landskapslag om ändring av 

landskapslagen om klientavgifter inom socialvården. Förslaget innebär att det 

lagstadgade minimibeloppet för personligt bruk för klienter inom långvarigt ser-

viceboende med heldygnsomsorg ska vara minst 300 euro per månad. Övriga mini-

belopp för personligt bruk föreslås oförändrade. 

 Den föreslagna höjningen av det lagstadgade minimibeloppet för person-

ligt bruk för klienter inom långvarigt serviceboende med heldygnsomsorg från 250 

till 300 euro från och med den 1 januari 2026 innebär ett fullföljande av landskaps-

budgeten för år 2025 och utgör en kompensationsåtgärd för det slopade sjukdoms-

kostnadsavdraget i kommunalbeskattningen. 

 Förslaget innehåller även bestämmelser som innebär att skyldigheten till 

efterskänkande och nedsättning av avgift ska avse samtliga avgifter som fastställs 

för socialservice.” 

 

Synpunkter 

• Remisstiden är i vanlig ordning för kort. De korta remisstiderna måste få ett 

slut. 

• Konstateras att avdraget kommer minska kommunernas intäkter med 50 € 

per klient och månad, vilket innebär 600 € per klient och år. 

• Sunds kommun har redan bestämt att beloppet ska vara 400 € klient och må-

nad. Därmed har detta lagförslag ingen praktisk verkan för Sunds kommun. 

• Att sänka avgifterna för klienterna kommer öka nettodriftskostnaderna för 

äldreomsorgen. När nettodriftskostnaderna ökar för äldreomsorgen så kom-

mer det i sin tur att öka de landskapsandelar som landskapet ska stå för. 

 

Kommundirektörens förslag: 

Kommunstyrelsen beslutar att avge ovanstående beredning så som Sunds kommuns 

yttrande över lagförslaget. 

 

Beslut: 

Förslaget godkänns. 

-------------------- 

Kst bilaga nr 4 / 05.03.2025 

-------------------- 
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Kst § 30 Nominering till utmärkelsetecken, fars dag 

05.03.2025 

Republikens president, Alexander Stubb har beslutat att papporna i Finland ska be-

lönas med ett statligt utmärkelsetecken från och med år 2025. 

Utmärkelsetecknen ska delas ut på farsdag den andra söndagen i november. Utmär-

kelsetecknet är en medalj av I klass med guldkors av Finlands Vita Ros orden.  

 

Grunderna för förlänande av utmärkelsetecknet är att personerna har utmärkt sig 

som fostrare och ansvarsfulla och engagerade föräldrar för barn eller unga, att de 

bidrar till en god vardag för dem och att de också i större utsträckning bär solida-

riskt ansvar genom omsorg och omtanke om sina medmänniskor. 

Också andra förtjänster än sådana som hänför sig till rollen som förälder kan beak-

tas.  

Den nedre åldersgränsen för att förlänas är 40 år.  

 

Förslag kan inlämnas av kommuner, föreningar, stiftelser och övriga samman-slut-

ningar samt av den föreslagna personens egna barn. Närmare information om grun-

derna för förlänandet av utmärkelsetecken och blanketter finns på 

https://stm.fi/sv/farsdagsmedaljer 

 

Kommundirektörens förslag: 

Kommunstyrelsen nominerar lämpliga kandidater. 

 

Beslut: 

Kommunstyrelsen nominerar Robert Andersson och Bror-Yngve Johansson. 

-------------------- 

 

 

 

 

  

https://stm.fi/sv/farsdagsmedaljer
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Kst § 31 Begäran om synpunkter på betänkande om revidering av kommunallagen, 

ÅLR 

05.03.2025 

”Landskapsregeringen ber härmed om yttrande över betänkande om revidering av 

kommunallagen för landskapet Åland. 

 

Betänkandet är skrivet av arbetsgruppen för modernisering och uppdatering av 

kommunallagen. Arbetsgruppen ber att remissvar ska beakta både det egna interna 

organisationsperspektivet och även invånarperspektivet (vad gäller till exempel frå-

gor som rättsskydd, delaktighet och påverkansmöjligheter). 

 

Arbetsgruppen ber att kommunerna vidarebefordrar betänkandet även till de kom-

munala bolagen samt att om möjligt informerar kommuninvånarna om remissmöj-

ligheten på sina webbplatser eller i informationsblad. 

 

Betänkandet finns publicerat på landskapsregeringens webbplats så att allmän-

heten kan lämna in synpunkter. Se länk: https://www.regeringen.ax/alandsk-lag-

stiftning/remisser  

 

Sista dag för att lämna synpunkter på betänkandet är den 3 april 2025.” 

 

Sunds kommun har tidigare lämnat synpunkter på gällande kommunallag. Hänvis-

ning kommunfullmäktige 16.04.2024, § 40 vilket återfinns som bilaga 4.1. Kort och 

koncist så kan man säga att fullmäktiges synpunkter går ut på att gällande kommu-

nallag är bra som den är och att så lite regleringar som möjligt bör finnas gällande 

kommunernas inre organisation.  

 

Arbetsgruppen har föreslagit att en ny kommunallag bör tas fram, vilket är i strid 

med Sunds kommuns tidigare synpunkter.  

 

Allmänna synpunkter 

1. Arbetsgruppen verkar inte ha tänkt på att något som är oreglerat är möjligt att 

göra. Exempelvis finns inga skrivningar om att införa en ”borgmästare” i gäl-

lande kommunallag. Detta innebär att en kommun redan idag kan anställa/ut-

nämna en borgmästare. Detta gäller även för övriga oreglerade områden i gäl-

lande kommunallag.  

2. Lagar är normerande vilket innebär att lagar förändrar människors sätt att tänka. 

Om en ny kommunallag stiftas med exempelvis formuleringar om ”frivillig 

borgmästare” så är det sannolikt en fråga om tid innan en borgmästare kommer 

utses i åtminstone någon åländsk kommun i jämförelse med nu gällande kom-

munallag. 

3. Eftersom de flesta förslagen i betänkandet kommer vara frivilliga (och redan 

idag går att genomföra om kommunen vill enligt punkt 1 ovan) så talar detta 

snarast för att kommunallagen ej behöver revideras i sin helhet utan att endast 

de skarpa förslagen behöver beaktas (om nu ens de behöver beaktas). 

 

  

https://www.regeringen.ax/alandsk-lagstiftning/remisser
https://www.regeringen.ax/alandsk-lagstiftning/remisser
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Synpunkter i sak 

Synpunkterna i sak kommer ta fasta på de förslag som återfinns i avsnitt 9 Sam-

manfattning i bilaga 4. 

 

Stående synpunkt i sak: 

I enlighet med kommunfullmäktiges tidigare ställningstagande så är Sunds kom-

mun emot all form av ytterligare reglering av kommunens verksamhet och inre or-

ganisation så den synpunkten gäller för varje punkt nedan. 

Eftersom Ålands landskapsregering har uttalat ambitionen att minska regleringarna 

och byråkratin för kommunerna så borde Sunds kommun och regeringen vara över-

ens i den delen. 

 

Kommunen som aktör 

1. Kommunens kompetens (kap. 3.1) – Införande av en allmän reglering gällande 

kommunens verksamhet. 

      Förslaget är luddigt. Nuvarande beskrivning av kommun i gällande Kommunal-

lag torde vara tillräcklig. 

2. Bolagiseringsskyldighet (kap. 3.2) – Införande av ett ramverk för kommunala bo-

lag inklusive ägarstyrning. Inget införande av reglering gällande bolagiseringsskyl-

dighet. 

      Detta förslag är i praktiken en ytterligare reglering av kommunerna. Detta be-

rör ej Sunds kommun i dagsläget då kommunen ej har några bolag. 

3. Affärsverk (kap. 3.3) – Införande av ett ramverk för affärsverk. 

   Påverkar ej Sunds kommun i dagsläget. 

4. Sälja eller hyra ut fastigheter (3.4.1) – Införande av ett ramverk för överlåtelser 

till företag samt ideella organisationer. 

      Detta förslag är i praktiken en ytterligare reglering av kommunerna. Dock be-

döms förslaget ha ringa verkan för Sunds kommun. 

5. Bevilja lån, säkerhet eller borgen till andra (3.4.2) – Införande av ett ramverk 

gällande beviljande av lån, säkerhet eller borgen. 

      Detta förslag är i praktiken en ytterligare reglering av kommunerna. Detta kan 

komma att ha betydelse för Sunds kommun och speciellt i relation till Norra Ålands 

avloppsvatten Ab. Beroende på hur lagen skrivs så skulle nuvarande upplägg kunna 

omöjliggöras i framtiden. 

6. Uppta lån för egen del (3.4.3) – Inga ändringsförslag. 

7. Överföra uppgifter till privata aktörer (3.5) – Införande av ett ramverk gällande 

möjligheten att överföra uppgifter till privata aktörer. 

      Detta förslag är i praktiken en ytterligare reglering av kommunerna. Detta 

skulle med fördel kunna lämnas oreglerat även i framtiden för att öka kommuner-

nas handlingsfrihet snarare än att begränsa densamma. 

 

Kommunens ekonomi 

8. Ekonomiplan i balans eller överskott (kap 4.1) – Införande av ett krav om ekono-

miplan i balans eller överskott, där underskott ska täckas inom tre år framåt. 
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      Detta blir ett slag i luften. Ingen vet vad kommuner kommer få i landskapsande-

lar samt vilka förändringar som kommer ske i skattesystem. Därmed blir de viktig-

aste intäktsposterna i budget och ekonomiplan så kallade luftposter som kommer 

användas för att få ekonomin i balans i budget och ekonomiplan. 

9. Koncernbokslut (4.2) – Införande av definition av kommunkoncern samt krav 

om koncernbokslut för kommunala bolag över vilka kommunen har bestämmande 

inflytande. 

      Påverkar ej Sunds kommun i dagsläget. 

10. Auktoriserade revisorer (4.3) – Införande av ett behörighetskrav där en av tre 

revisorer ska vara auktoriserad revisor. 

      Sunds kommun har redan en auktoriserad revisor. 

 

Kommunens demokrati 

11. Fullmäktiges uppdrag (kap 5.1) – Införande av en paragraf där fullmäktiges 

uppgifter samlas samt att det specificeras vilka beslut fullmäktige själv måste be-

sluta om. 

      Detta är ett bra förslag och en bra tanke förutsatt att det endast blir en förenk-

ling av hur nuvarande Kommunallag ska läsas. 

12. Möjlighet att vara ledamot i fullmäktige och styrelse samtidigt (5.2) – Införande 

av reglering för fullmäktige att själv avgöra om möjligheten ska finnas, med be-

gränsningen att fullmäktiges majoritet inte får bestå av styrelseledamöter. 

      Sunds kommun har tidigare meddelat att man motsätter sig detta med hänvis-

ning till jävsproblematik vid exempelvis bokslutsbehandling. 

12. Samtycke för att ta sig an förtroendeuppdrag (5.3) – Införande av krav på sam-

tycke för samtliga förtroendeuppdrag. 

      Detta är överdrivet och ett slag i luften. Det finns inget behov så som Åland ser 

ut idag. Samtycke krävs implicit redan idag till fullmäktigeval och resterande organ 

utses av fullmäktige. Det torde räcka. 

13. Beviljande av befrielse från uppdrag (5.4) – Inga ändringsförslag. 

14. Möjlighet att återkalla uppdrag för enskilda (5.5) – Inga ändringsförslag. 

15. Per capsulam-beslut för styrelse/nämnder (5.6) – Inget införande, utred istället 

om förfarande för elektroniskt beslutsfattande kan förenklas. 

16. Borgmästare (5.7) – Införande av möjlighet till borgmästarmodellen. 

      Onödigt då det redan är möjligt med gällande kommunallag. 

17. Förtroendevalda på hel- eller deltid (5.8) – Införande av ramverk för möjlig-

heten att anställa förtroendevalda på hel- eller deltid, samt reglering gällande förtro-

endevaldas rätt att få ledigt från arbete för att sköta förtroendeuppdrag. 

      Onödigt då det redan är möjligt med gällande kommunallag. 

18. Redogörelse för bindningar (5.9) – Införande av reglering gällande bindningar. 

      Detta kommer bli en onödig reglering som endast kommer öka byråkratin, spe-

ciellt i de mindre kommunerna. De mindre kommunerna på Åland är så små att de 

som är röstberättigade i kommunalval i praktiken känner till kandidaternas bind-

ningar redan som det är idag. Ska en sådan här reglering införas så bör den i såd-

ana fall endast gälla kommuner med relativt sett många invånare. 
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19. Proportionella val (5.10) – Förtydligande av befintlig reglering. Införande av att 

mötesordförande fungerar som valförrättare, istället för en separat nämnd för pro-

portionella val. 

      Bra förslag. Förslaget omfattas. 

20. Antalet fullmäktigeledamöter (5.11) – Införande av miniminivåer för antalet 

fullmäktigeledamöter. Ska det fortsatt vara möjligt att besluta om ett lägre antal le-

damöter. 

      I praktiken skulle detta innebära att antalet fullmäktigeledamöter höjs i Sund 

till 15. Frågan är om demokratin och beslutsfattandet blir bättre per automatik 

bara för att den högsta beslutande församlingen utökas, tveksamt. Det vore bättre 

om kommunerna fick avgöra sådana här frågor på samma nivå som i nu gällande 

Kommunallag. 

21. Stöd till fullmäktigegrupperingar (5.12) – Införande av ramverk om fullmäkti-

gegrupperingar samt möjligheten att stöda dessa ekonomiskt. 

      Onödigt då det redan är möjligt med gällande kommunallag. 

22. Sektioner (5.13) – Införande av reglering gällande möjlighet till sektioner. 

      Onödigt då det redan är möjligt med gällande kommunallag.. 

 

Samarbetsformer 

23. Kommunala samarbetsformer (kap 6.1) – Inga ändringsförslag. 

24. Värdkommunsmodellen (6.2) – Införande av definition av värdkommun. 

      Oklart vad nyttan av att definiera begreppet skulle vara. I praktiken blir det 

ingen skillnad om begreppet definieras i lag eller ej. 

25. Tydligare lagstiftning om kommunalförbund (6.3) – Justering av vilka paragra-

fer i kommunallagen som ska gälla även kommunalförbund samt förtydligande om 

kommunalförbundens organ. 

      Bra förslag. Förslaget omfattas. 

26. Ett organ i kommunalförbund (6.4) – Inga ändringsförslag. 

27. Ändring av kommunalförbundens grundavtal (6.5) – Införande av reglering så 

att det krävs minst två tredjedelar av medlemskommunernas understöd och minst 

hälften av det sammanräknade invånarantalet för att ändra grundavtal. Ska det vara 

möjligt för kommunalförbunden att reglera frågan annorlunda? 

      Även om behovet ej bedöms så stort för Sunds kommuns del så förstår Sunds 

kommun att det finns ett behov av förändring hos andra kommuner. Det enklaste 

vore att kommunerna ges avtalsfrihet att för varje enskilt samarbete bestämma hur 

respektive grundavtal ska kunna ändras. 

28. Kommundelsnämnder (6.6) – Inga ändringsförslag. 

 

Ålands kommunförbund och Kommunala avtalsdelegationen 

29. Reglering om Ålands kommunförbund (kap 7.1) – Justering av kommunförbun-

dets uppgifter. 

      En konsekvent hållning från Sunds kommuns sida skulle innefatta en avregle-

ring även här. Det verkar inte som att vare sig SKR i Sverige eller FKF i Finland 

är reglerade i lag. Förslagen är dock i sig självt rimliga. 

30. Framtida inriktning och organisationsform (7.2) – Inga ändringsförslag, utöver 

förslaget ovan. 
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31. Organisationsformer för Kommunala avtalsdelegationen (7.3) – Inga ändrings-

förslag gällande organisationsformen. Förslag att KAD ska tillsättas av en mellan-

kommunal ombudsstämma, istället för av ÅKF. 

      Förslaget omfattas med motiveringen att även de kommuner som ej är medlem-

mar i ÅKF för formellt inflytande över tillsättningen. 

 

Övrigt 

32. Kommunallagens syfte (kap. 8.1) – Införande av förtydligande portalparagraf 

gällande kommunallagens övergripande syfte. 

      En portalparagraf är mer av kosmetisk karaktär och därför borde spela en 

mindre roll exakt vilken formulering som blir beslutat. 

33. Motioner (8.2) – Justering av befintlig reglering så att det blir upp till organisat-

ionerna själva att besluta om förfarande för att hantera motioner. 

      Detta är i praktiken en avreglering. Förslaget omfattas. 

34. Initiativ (8.3) – Justering av befintlig reglering så att det blir upp till organisat-

ionerna själva att välja om de tar emot initiativ eller inte. 

      Detta är i praktiken en avreglering. Förslaget omfattas. 

35. Direktörsavtal (8.4) – Införande av ramverk för direktörsavtal. 

      Svårt att ha en åsikt om då förslaget inte är så detaljerat i betänkandet. 

36. Informationsplikt (8.5) – Inga ändringsförslag. 

37. Ungdomsråd och råd för personer med funktionsnedsättning (8.6) – Inga änd-

ringsförslag. 

38. Remiss- och samrådsförfarande mellan landskapet och kommunerna (8.7) – 

Inga ändringsförslag. 

39. Ordningsstadgor (8.8) – Upphävande av regleringen av ordningsstadgor. 

      Förslaget omfattas. 

40. Möjlighet till kommunala avvikelser (8.9) – Upphävande av regleringen om 

kommunala avvikelser. 

      Även om möjligheten till kommunala avvikelser ej har använts så är det synd att 

förslaget är att den tas bort.  

41. Kommuninvånare (8.10) – Införande av definition av kommuninvånare. 

      Svårt att se nyttan med att definiera begreppet. 

42. Möjlighet att vara ledamot i landskapsregeringen och fullmäktige samtidigt 

(8.11). 

      Detta är i praktiken en avreglering. Förslaget omfattas. 

43. Reservationer (8.12) – Införande av att reservationer ska vara skriftliga. 

      Förslaget omfattas eftersom motivering då måste framgå. 

44. Instruktioner (8.13) – Upphävande av regleringen om instruktioner samt infö-

rande av utökade krav om vad som ska ingå i förvaltningsstadgan. 

      Förslaget omfattas. 

 

Kommundirektörens förslag: 

Kommunstyrelsen föreslår inför kommunfullmäktige att kommunfullmäktige ska 

avge ovanstående beredning som sitt utlåtande i ärendet. 
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Beslut: 

Kommunstyrelsen föreslår inför kommunfullmäktige att kommunfullmäktige ska 

avge ovanstående beredning så som sitt utlåtande. 

-------------------- 

Kst bilaga nr 5, 5.1 / 05.03.2025 

--------------------  
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Kst § 32 Remiss ÅLR, jordförvärvsärende, Ålands telekommunikation Ab 

05.03.2025 

Länk till LL (2003:68) om jordförvärvsrätt och jordförvärvstillstånd. 

Länk till LF (2003:70) om jordförvärvstillstånd 

 

Ålands landskapsregering (ÅLR) inbegär härmed Sunds kommuns utlåtande över 

Åland telekommunikation Ab:s ansökan om rätt att förvärva och besitta fast egen-

dom. Utlåtandet bör vara LR till handa den 5 mars 2025. 

 

Landskapslag (2003:68) om jordförvärvsrätt och jordförvärvstillstånd 

9 §.  Näringsidkare 

En näringsidkare har för sin egentliga näringsutövning jordförvärvsrätt om nä-

ringsidkaren är 

 

2) en juridisk person som har beviljats näringsrätt med stöd av 4 § nämnda lag, har 

sin hemort i landskapet och vars samtliga bolagsmän eller styrelsemedlemmar har 

hembygdsrätt eller utan avbrott varit bosatta i landskapet under minst fem år. 

 

Kommundirektörens förslag: 

Kommunstyrelsen förordar jordförvärvsansökan med hänvisning till LL (2003:68) 

9 §, punkt 2. 

 

Beslut: 

Kommunstyrelsen förordar jordförvärvsansökan med hänvisning till LL (2003:68) 

9 §, punkt 2. 

-------------------- 

Kst bilaga nr 6 / 05.03.2025 

-------------------- 

 

 

 

 

  

https://www.regeringen.ax/alandsk-lagstiftning/alex/200368
https://www.regeringen.ax/alandsk-lagstiftning/alex/200370
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Kst § 33 Tilläggsbudget 1, Överföring av investeringsanslag i investeringsbudget 2024 

till budget 2025 

BTN, § 11 

06.02.2025 

Samtliga vattenmätare i kommunens vattenledningsnät gick inte att byta till fjärrav-

lästa mätare under år 2024 på grund av att en del mätarplatser inte uppfyllde kraven 

och behöver byggas om. Dessa mätarplatser får mätare under år 2025. 

 På kostnadsstället vattenledningsnät projekt 123 var 19.000,00 budgeterat och det 

återstår 3.240,00 att föras över till år 2025. 

  

 Kommunteknikerns förslag: 

 Nämnden anhåller hos kommunstyrelsen om anslagsöverföring till år 2025. 

  

 BESLUT 

 Enligt förslag. 

-------------------- 

 

Kst, § 33 

05.03.2025 

Det finns även ett anslag inom kommunstyrelsens ansvarsområde som behöver 

överföras och det är projektet 6-hjuling som ska köpas in till Sunds FBK. I budget-

anslaget för år 2024 fanns ett anslag om 37 500 € och förbrukningen under 2024 

var endast 5 967 €. Till saken hör att Brandskyddsfonden har beviljat medel för 

projektet som ska redovisas under 2025 så det vore vettigt att föra över investe-

ringsmedlen. 

 

Kommundirektörens förslag: 

Kommunstyrelsen föreslår inför kommunfullmäktige att kommunfullmäktige tar en 

tilläggsbudget om investeringsanslag i 2025 års budget enligt följande: 

1. 3 240 € överförs i projektet vattenledningsnät projekt 123, och 

2. 31 533 € överförs i projektet 6-hjuling 133. 

 

Beslut: 

Kommunstyrelsen föreslår inför kommunfullmäktige att kommunfullmäktige tar en 

tilläggsbudget om investeringsanslag i 2025 års budget enligt följande: 

3. 3 240 € överförs i projektet vattenledningsnät projekt 123, och 

4. 31 533 € överförs i projektet 6-hjuling 133. 

-------------------- 
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Kst § 34 Tilläggsbudget 2, omdisponering i investeringsbudgeten, BTN 

 
BTN § 18 Sunds kommun köpte 17.12.1993 in området Ängen i Kastelholm till ett nytt  

7.3.2024 bostadsområde i kommunen. Vägförrättningen gällande vägen till området blev klar 

år 1999 varefter kommunen lät göra upp en detaljplan för området. 

 Kommunfullmäktige beslöt i samband med budgetbehandlingen inför år 2004 att 

sälja området till privat exploatör. I januari 2005 köpte Firma Dick Klingberg om-

rådet. Detaljplanen reviderades för att få plats med ytterligare någon tomt. Ett plan-

läggningsavtal upprättades i maj 2007 mellan kommunen och F:ma Dick Kling-

berg. 

 I dag är väg och kommunalteknik färdigt utbyggt och sju av de nio tomterna be-

byggda. 

 

 Enligt planläggningsavtalet ska markägaren (F:ma Dick Klingberg) bygga kommu-

naltekniken, gatubelysningen samt vägen inklusive ytbeläggning. Kommunen ska 

anlägga en avloppspumpstation för området. 

 Vägområdet överläts till kommunen redan när planläggningsavtalet tecknades dock 

har kommunen formellt inte tagit över vägen och VA-ledningssystem ännu. 

 

 Markägaren har 5.2.2024 i en skrivelse till kommunen meddelat att det som åligger 

markägaren enligt planläggningsavtalet är klart. Markägaren utförde i samband med 

arbetet för kommunalteknik även installation av den avloppspumpstation kommu-

nen skulle uppföra. Markägaren önskar ersättning för detta i enlighet med planlägg-

ningsavtalet. Installationskostnaderna för avloppspumpstationen uppgår till 

17.713,96 € exkl moms. 

  

 Kommunteknikerns förslag: 

 Så snart snön har smält och tjälen gått ur marken hålls en mottagningsbesiktning av 

väg och kommunalteknik. När besiktningen är klar tas ärendet upp för beslut i 

nämnden. 

  

 BESLUT: 

 Förslaget godkändes. 

 -------------------------- 

 

BTN § 115 En besiktning av avloppets stamledning gjordes 20.11.2024 genom filmning. 

4.12.2025 Vägområdet besiktades 2.12.2024. 

  

 Kommunteknikerns förslag: 

 Föreslår att nämnden anhåller om ett tilläggsanslag om 17.713,96 € exkl moms.så 

slutlig reglering enligt planläggningsavtal kan göras. 50% betalas ut direkt och 

resterande när anmärkningar enligt besiktningsprotokoll är åtgärdade. 

 

 BESLUT 

 Nämnden beslöt enhälligt på förslag av ordförande Tony Ek att återremittera ären-

det då kommunen ännu inte har fått filmen från besiktningen. 

 --------------------- 
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BTN, § 8 

06.02.2025 

Kommunen har nu fått filmen från besiktningen av samlingsledningen för avlopps-

vatten. 

 Protokoll från överlåtelsebesiktningen bilaga 4-1-2025. 

 

 Kommunteknikerns förslag: 

 Vidhåller tidigare förslag med tillägg om utökat tilläggsanslag gällande lantmäte-

rikostnaderna för utstyckning av vägområdet inom detaljplanen som enligt plan-

läggningsavtalet ska betalas av kommunen. Tilläggsanslag totalt 17.713,96 €+ 

lantmäterikostnaderna för utstyckning av vägområdet 520,00 €. 

 

 BESLUT 

 Nämnden beslöt att omdisponera 18.233,96 från Stenhagas vattentak för slutregle-

ringen enligt planläggningsavtal. 

-------------------- 

 

Kst, § 34 

05.03.2025 

Sammanfattningsvis är nämndens beslut: 

Nämnden beslöt att omdisponera 18.233,96 från Stenhagas vattentak för slutregle-

ringen enligt planläggningsavtal. 

 

Ärendet är ej en omdisponering eftersom det inte finns något projekt att omdispo-

nera till. 

En omdisponering är att pengar flyttas från projekt A till projekt B. Detta görs av 

kommunstyrelsen på anhållan av nämnd enligt gällande regelverk för Sunds kom-

mun. 

 

Men i det här fallet så finns inte projekt B alls i den ursprungliga budgeten, det 

måste alltså bli ett fullmäktigeärende för att skapa projekt B och sedan föra över 

medel från projekt A till B. Detta beror på att kommunfullmäktige beslutar om 

kommunens budget och detta skulle kunna kringgås om anslaget omdisponerades 

enligt byggnadstekniska nämndens förslag. 

 

Kommundirektörens förslag: 

Kommunstyrelsen föreslår inför kommunfullmäktige att kommunfullmäktige upp-

tar ett nytt investeringsanslag i budget 2025 ”Överlåtelse området Ängen i Kastel-

holm”. Därefter överför kommunfullmäktige 18 233,96 € från projekt 544 ”Byte av 

vattentak, Stenhaga” till ”Överlåtelse området Ängen i Kastelholm”. 

 

Beslut: 

Kommunstyrelsen föreslår inför kommunfullmäktige att kommunfullmäktige upp-

tar ett nytt investeringsanslag i budget 2025 ”Överlåtelse området Ängen i Kastel-

holm”. Därefter överför kommunfullmäktige 18 233,96 € från projekt 544 ”Byte av 

vattentak, Stenhaga” till ”Överlåtelse området Ängen i Kastelholm”. 

--------------------  
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Kst § 35 Officiell förfrågan till Saltviks kommun, ON 

ON, § 53 

13.2.2025 

Kommunstyrelsen har gett Omsorgsnämnden i uppdrag att se över vissa delar av sin 

verksamhet och inkomma med förslag gällande de initierade utredningarna. 

https://www.sund.ax/sites/default/files/attachments/protocol/KS10271124.pdf Länk 

till kommunstyrelsens protokoll från igår om man vill läsa själva beredningen och 

få uppdragen/utredningarna satta i sitt sammanhang. 
 

 Kommunstyrelsen ger omsorgsnämnden i uppdrag att:  

• Utreda hur en flytt av klienterna på Oasen och Sunnanberg kan genom-

föras under så skonsamma former som möjligt samt att inom nämnden 

fatta ett beslut om eventuell flytt under första kvartalet 2025. 

• Utreda effekten av ett utträde ur Oasen. Utredningen ska vara klar un-

der första halvan av 2025. 

• Omgående bygga upp en organisation för att sälja platser inom äldre-

omsorgen. I skrivandes stund så säljs 3 platser på Tallgården till andra 

kommuner. Inom första halvan av 2025 så ska siffran höjas till 5, vid 

slutet av 2025 7 platser och under 2026 så ska siffran varaktigt ligga på 

10 platser. 

 

Föredragandes förslag: 

ÄOL har påbörjat utredningen gällande möjligheten att flytta klienter vilket redovi-

sas i skilt dokument och diskuteras på mötet. Även utredningen av effekten av ett 

totalt utträde ur Oasen har påbörjats och kommer att diskuteras på mötet. 

 

Gällande försäljning av platser till andra kommuner, säljer vi per 7.2.2025, 4 platser 

på tills vidare basis, samt 1 plats enligt Lag om hemkommun (11.3.1994/201) även 

den på tills vidare basis. Så i princip har vi uppnått kravet för första halvan av 2025. 

I och med att lägenheterna (1-3) i den ”gamla delen” av Tallgården inte håller den 

standard de borde och att nämnden i nuläget jobbar med att ta fram en plan för hur 

den ”gamla ” delen skall användas, så kan man möjligen räkna bort dem.  

Så man kan konstatera att vi i dagsläget har 25 rum med mycket god standard och 

lämpliga för klienter på ESB vårdnivå av dem är 2 rum vikta för korttidsboende och 

avlastning.  

I skrivande stund och med alla boende inkluderade oberoende av mantalsskriv-

ningsort är det 18 boende med tills vidare plats och 1 boende med korttidsplats.  

Resonemanget att det varaktigt skall säljas 10 platser till andra kommuner, är möjli-

gen litet förhastat. Dock säljer vi gärna platser i den omfattning som är lämplig för 

att inte försämra möjligheterna till omsorg och vård för våra egna äldre kommunin-

nevånare. Det är även av vikt att inte fylla upp alla platser till max, då det kan bli 

svårigheter att i akuta skeden ta emot klienter. Vi har även kunnat erbjuda andra 

kommuner akuta lösningar för korttidsvård både för kortare och längre perioder. 

Nämnden diskuterar och kommer med input till ÄOL gällande de olika uppdragen 

från kommunstyrelsen. 

 

  

https://www.sund.ax/sites/default/files/attachments/protocol/KS10271124.pdf
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 Beslut: 

  

Utredningen gällande möjligheten till flytt av klienter från Oasen och från Sunnan-

berg, som äldreomsorgsledaren i samråd med omsorgsnämnden gjort och där en risk-

bedömning gjorts i samråd med ansvarig personal på Oasen och på Sunnanberg. 

Ur medicinskt, etisk och medmänskligt perspektiv och för klientens bästa, är det i 

detta skede inte möjligt att flytta klienter med svår demens. 

 

Omsorgsnämnden återremitterar för vidare utredning av ärendet till äldreomsorgsle-

daren gällande utträde ur Oasen.  

Det är klarlagt att Sunds kommun har behov av att även framledes ha tillgång till 

vårdplatser för äldre med medelsvår till svår demenssjukdom, samt vårdplatser för 

äldre med psykogeriatrisk sjukdomsbild.  

Omsorgsnämnden ber kommunstyrelsen att göra en officiell förfrågan till Saltviks 

kommun angående möjligheterna att köpa vårdplatser på Sunnanbergs demensavdel-

ningar på tills vidare basis. 

 

Omsorgsnämnden konstaterar att äldreomsorgen i nuläget säljer 5 tills vidare platser 

åt andra kommuner.  

Omsorgsnämnden anser dock att det är missvisande att försäljning av vårdplatser till 

andra kommuner anges i antal. Det vore rimligare och mer konstruktivt att utgå från 

vad målet för årsbeläggning på Tallgården bör vara procentuellt, oberoende av om 

det är sålda platser till andra kommuner eller platser för egna kommuninnevånare. 

Omsorgsnämnden anser även att det är viktigt att det finns akut platser tillgängliga. 

Omsorgsnämnden återremitterar till äldreomsorgsledaren att ytterligare utreda orga-

nisationsmodellen för försäljning av vårdplatser kontra det egna behovet. 
 

---------------------------------------------------------------------- 

Bilaga 1 §53/13.2.2025  

-------------------- 

Kst, § 35 

05.03.2025 

Omsorgsnämnden har i ovanstående paragraf bland annat beslutat följande: 

”Omsorgsnämnden ber kommunstyrelsen att göra en officiell förfrågan till Saltviks 

kommun angående möjligheterna att köpa vårdplatser på Sunnanbergs demensav-

delningar på tills vidare basis.” 

 

Kommundirektörens förslag: 

Kommunstyrelsen beslutar att rikta en officiell förfrågan till Saltviks kommun an-

gående möjligheterna att köpa vårdplatser på Sunnanbergs demensavdelningar på 

tills vidare basis. 

 

Beslut: 

Kommunstyrelsen beslutar att rikta en officiell förfrågan till Saltviks kommun an-

gående möjligheterna att köpa vårdplatser på Sunnanbergs demensavdelningar på 

tills vidare basis. 

--------------------  
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Kst § 36 Verksamhetsmål 2025, utreda effekterna av ett utträde ur Medis 

05.03.2025 

Kommunfullmäktige har i budget för år 2025 utfärdat ett antal verksamhetsmål. I 

verksamhetsmålen för förvaltningssektorn punkt 2 så står följande: 

”Utreda effekterna av ett utträde ur Medis [...] under första halvåret 2025”.   

Verksamhetsmålet verkställs i och med nedanstående beredning. 

 

Medis är ett eget kostnadsställe i kommunens kontoplan, 3501 Medis. Medis bed-

rivs via ett avtal från 2005 med Mariehamns stad som huvudman. Samtliga av de 

åländska kommunerna har undertecknat avtalet. Kostnaderna fördelas dock inte 

längre på det sätt som avtalet stipulerar då samhället har förändrats sedan avtalet 

ingicks och kostnaderna ej går att fördela enligt avtalet längre. Kostnaderna fakture-

ras i två rater årligen. 

 

Nedan följer en sammanställning av nettodriftskostnaderna för Medis. Intäkterna 

består av landskapsandelar som sedan skickades vidare till Mariehamns stad enligt 

överenskommelse. Därav är det nettodriftskostnaderna som är den relevanta jämfö-

relsen över tid. Budget 2025 är felbudgeterat till följd av att felaktiga uppgifter er-

hållits från Mariehamns stad. Mariehamn avser att fakturera Sunds kommun ca 25 t 

€ för 2025. 

Radetiketter 2021 2022 2023 2024 Budget 2025 

A3100   VERKSAMHETENS INTÄKTER 3 444 3 322 0 0  0  

A4100   VERKSAMHETENS KOSTNADER -22 370 -21 966 -19 062 -20 121 -18 490 

C100    Förvaltningssektorn Summa -18 926 -18 645 -19 062 -20 121 -18 490 

 

Nedan följer verksamhetens nyckeltal. Det ska noteras att antalet deltagare är brutto 

2021 och 2022 men redovisas netto åren 2023-2025. Det innebär att 89 Sundsbor 

gick på Mediskurs under 2024.  

 
  

Bokslut 2021 Bokslut 2022 Bokslut 2023 Bokslut 2024 Budget 2025

Antal kurser i Sund 10 9 11 13 13

Antal deltagare från Sund 126 138 62 89 89

Kostnad per kurs i Sund 1 892,60 € 2 440,67 € 1 732,93 € 1 547,77 € 1 923,08 €

Kostnad per kursdeltagare 150,21 € 159,17 € 307,46 € 226,08 € 280,90 €

Nettodriftskostnad per invånare 18,79 € 21,94 € 19,16 € 20,16 € 25,05 €
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Det har tidigare konstaterats att Medis verksamhet är kostnadsineffektiv. Sunds 

kommun har ingen möjlighet att påverka detta i sak eftersom verksamheten bedrivs 

med Mariehamns stad som huvudman utan något inflytande från samarbetskommu-

nerna. Istället för landskapsandel så ersätter Ålands landskapsregering 40% av 7 

500 undervisningstimmar (UT) som uppskattas kosta 67,50 € per timme. Den verk-

liga kostnaden per undervisningstimme är 139,33 € (842 531,26 € kommunandel + 

202 500 finansiering ÅLR / 7 500 UT). För att sätta detta i perspektiv så är det i 

stort sett samma kostnad som det kostar att driva Tallgårdens verksamhet en timme 

(inklusive all personal, fastigheten, köket dvs. allt). Detta indikerar att det finns om-

ständigheter inom Medis som kraftigt fördyrar dess verksamhet, alternativt att kom-

munerna debiteras för sådant som ej hör till kursverksamheten. Det är dock omöj-

ligt för kommundirektören att kontrollera dessa omständigheter eftersom insynen är 

begränsad. Enligt den uppskattade tabellen så debiteras Sunds kommun 226,58 € 

per UT per år. 

 

För att svara på uppdraget helt konkret så sparar Sunds kommun in 25 t € / år och 

konsekvensen av detta är att sundsbor ej längre kan deltaga i det kursutbud som till-

handahålls av Medis. Förhoppningen är att Mariehamns stad ändrar inställning i 

den frågan då personer som ej är bosatta på Åland samt personer med flyktingstatus 

har rätt att deltaga i Medis kursutbud utan att ens erlägga en förhöjd avgift. 

 

Kommundirektörens förslag: 

Kommunstyrelsen tar del av redovisningen och delger kommunfullmäktige samma 

redovisning. Ärendet återupptas i samband med budgetbehandlingen för budget 

2026. 

 

Beslut: 

Kommunstyrelsen tar del av redovisningen och delger kommunfullmäktige samma 

redovisning. Ärendet återupptas i samband med budgetbehandlingen för budget 

2026. 

-------------------- 
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Kst § 37 Diskussion om lokalfrågorna beträffande KST och den kommunala tankes-

medjan 

05.03.2025 

Diskussion om lokalfrågorna beträffande KST och den kommunala tankesmedjan. 

 

Beslut: 

Diskussion noteras i frågan. 

-------------------- 
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ANVISNING FÖR RÄTTELSEYRKANDE OCH BESVÄRSANVISNING 

 

BESVÄRSFÖRBUD 
Vad förbudet grundar 

sig på 

Eftersom nedan nämnda beslut endast gäller beredning, utlåtande eller verkställighet, kan 

enligt § 112 kommunallagen rättelseyrkande inte framställas eller kommunalbesvär anfö-

ras över beslutet. 

 

Paragrafer 22-24, 26-29, 31-37 

Besvär kan inte anföras över nedan nämnda beslut, eftersom skriftligt rättelseyrkande en-

ligt § 110 kommunallagen kan framställas över beslutet. 

(se instruktioner nedan under rättelseyrkanden) 

 

Paragrafer 19-21, 25, 30,  

Enligt § 5 Förvaltningsprocesslagen/annan lagstiftning kan besvär inte anföras över nedan 

nämnda beslut. 

 

Paragrafer och grund för besvärsförbudet: - 

 

 

ANVISNING FÖR RÄTTELSEYRKANDE 
Myndighet till vilken rät-

telseyrkande kan fram-

ställas, samt tid för yr-

kande av rättelse 

Den som är missnöjd med nedan nämnda beslut kan framställa ett skriftligt rättelseyr-

kande. Skriftligt rättelseyrkande får framställas av den som ett beslut avser eller den 

vars rätt, skyldighet eller fördel direkt påverkas av beslutet (part) samt av kommunmed-

lemmar. 

 

Myndighet hos vilken rättelse yrkas: 

Kommunstyrelsen i Sund 

Norra Sundsvägen 361, Björby 

AX-22520 Kastelholm 

 

Paragrafer: 19-21, 25, 30 

 

Yrkandet skall framställas inom 14 dagar från delfåendet av beslutet. En part anses ha 

fått del av beslutet sju dagar efter dagen då brevet avsändes, om inte något annat påvi-

sas. En kommunmedlem anses ha fått del av beslutet sju dagar efter att protokollet pub-

licerats på kommunens webbplats. 

 

Rättelseyrkandets inne-

håll 

Av rättelseyrkandet skall framgå yrkandet och vad det grundar sig på. Yrkandet skall 

undertecknas av den som framställer det. 
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KOMMUNALBESVÄR 
Besvärsmyndighet och be-

svärstid 

I nedan nämnda beslut kan ändring sökas skriftligt genom besvär. Ändring i beslut med 

anledning av rättelseyrkanden kan sökas genom kommunalbesvär endast av den som 

framställt rättelseyrkandet. Om beslutet har ändrats med anledning av rättelseyrkandet, 

kan ändring i beslutet sökas genom kommunalbesvär också av en som är part eller kom-

munmedlem. Ett beslut får överklagas genom kommunalbesvär på den grunden att 

1. beslutet tillkommit i felaktig ordning, 

2. den myndighet som fattat beslutet har överskridit sina befogenheter eller 

3. beslutet annars strider mot lag. 

 

Besvärsmyndighet är 

Ålands förvaltningsdomstol 

PB 31 

22101 Mariehamn 

 

Paragrafer: - 

 

Besvärstid: 30 dagar från delfåendet av beslutet. 

 

En part anses ha fått del av beslutet sju dagar efter dagen då brevet avsändes, om inte 

något annat påvisas. En kommunmedlem anses ha fått del av beslutet sju dagar efter att 

protokollet publicerats på kommunens webbplats. 
 

 

FÖRVALTNINGSBESVÄR 
Besvärsmyndighet och be-

svärstid 

Besvärsmyndighet är 

Ålands förvaltningsdomstol 

PB 31 

22101 Mariehamn 

 

Paragrafer: - 

 

Besvärstid: 30 dagar från delfåendet av beslutet. 

 

BESVÄRSSKRIFT 
Besvärsskrift 

I besvärsskriften skall anges 

ändringssökandes namn, yrke, boningsort och adress 

- vilket beslut som överklagas 

- vilka ändringar som yrkas i beslutet 

- motiveringar till att beslutet bör ändras 

Besvärsskriften skall undertecknas av ändringssökande själv eller av den som författat skriften. Om endast den som för-

fattat besvärsskriften undertecknar den, skall också yrke, boningsort och postadress anges. 

 

Till besvärsskriften skall fogas det beslut som överklagas, i original eller som officiellt bestyrkt kopia, och intyg om den 

dag från vilken besvärstiden skall räknas. 

 

Inlämnande av besvärshandlingarna 

Besvärshandlingarna skall inlämnas till besvärsmyndigheten före besvärstidens utgång. Besvärshandlingarna kan även 

sändas med post eller genom bud, men i så fall på avsändarens eget ansvar. Handlingarna skall lämnas till posten i så god 

tid att de kommer fram innan besvärstiden går ut. 

 


